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رویدادها

انیمیشن »شاهزاده روم« 
روی پرده سینماهای لبنان و عراق 

مراسم افتتاحیه اکران انیمیشن سینمایی 
»ش��اهزاده روم« در لبنان و ع��راق در بیروت 
برگزار شد. به گزارش تسنیم، مراسم افتتاحیه 
اکران انیمیشن سینمایی »ش��اهزاده روم« در 
لبن��ان و ع��راق در بیروت برگزار ش��د. در این 
مراسم که وزیر فرهنگ لبنان هم حضور داشت، 
 انیمیشن ش��اهزاده روم روی پرده رفت، اثری 
س��ه بعدی که در س��ی و س��ومین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر مورد تقدیر قرار گرفت. این 
انیمیشن که درباره زندگی حضرت نرجس)س( 
و ب��ه دنیا آم��دن منجی آخرالزم��ان حضرت 
مهدی)عج( است در موسسه »هفت سنگ« و 
»سلوک افلاکیان« با سرمایه گذاری خصوصی 
تولید ش��ده است. »جمعیت کشافه.. المهدی« 
حزب الله لبنان نیز یکی از س��رمایه گذاران این 
فیلم اس��ت. این انیمیشن که در طول 8 ماه و 
با هزینه ای کمتر از فیلم های انیمیشن مشابه 
ساخته ش��ده اس��ت از نظر کیفیت همتراز با 
انیمیشن های بین المللی اس��ت. احتمالاً این 
انیمیشن در 6 ماهه دوم س��ال 94 روی پرده 

سینماهای ایران می رود.

»کایدون« با موضوع انرژی هسته ای 
در انتظار بودجه

مسعود آب پرور اعلام کرد نگارش »کایدون« 
به پایان رسیده و او برای کلید زدن این سریال 
با موضوع انرژی هسته ای، منتظر تأمین سرمایه 
اس��ت. به گزارش مهر، شنبه ۱9 بهمن ۱۳9۲ 
بود که مس��عود آب پ��رور برای نخس��تین بار 
اعلام کرد س��ریال تازه اش را در فضای امنیتی 
با نام »کایدون« در س��ال 9۳ خواهد س��اخت؛ 
اگرچه این امر در س��ال گذش��ته عملی نشد و 
وی »زخم« را برای ش��بکه ۳ سیما کارگردانی 
کرد. آب پرور در این زمینه گفت: مدتی اس��ت 
نگارش سریال »کایدون« به پایان رسیده است 
و ما منتظریم تا سرمایه تولید آن تأمین شود و 
بتوانیم مراحل تولیداش را آغاز کنیم. وی افزود: 
این کار متعلق به بنیاد روایت است و فیلمنامه 
هم تحت نظر این مرکز نوشته شده است. البته 
ط��رح و ایده این کار متعلق به خود من اس��ت 
و ۱۲ قس��مت ابتدایی سریال نیز تحت نظارت 
من توسط یک تیم 6 نفره نوشته شد. کارگردان 
»هوش س��یاه۱و۲« یادآور شد: این سریال ۲6 
قسمتی است و ادامه متن را من و یکی دو تن 
از دوستان نوشته ایم. »کایدون« در ژانر امنیتی 
س��اخته می ش��ود و به انرژی هسته ای مربوط 
می ش��ود. آب پرور همچنین تأکی��د کرد: ۵۰ 
درصد س��رمایه ساخت س��ریال را بنیاد روایت 
تقبل می کند و مشغول مذاکره و بحث  برای به 
دست آوردن باقی بودجه کار هستیم که احتمالا 

در اداره کل نمایش سیما تأمین خواهد شد.

کمال تبریزی:
طعم شیرین خیال

 فضایی نوستالژیک دارد

کمال تبریزی درباره ایده ساخت فیلم طعم 
ش��یرین خیال گفت: هیچگاه ایده ای در زمینه 
ساخت فیلم با موضوع طبیعت در ذهن من شکل 
نگرفته بود تا اینکه سال گذشته دکتر حسینی نژاد 
تماس گرفت و گفت یک ایده با موضوع طبیعت و 
انرژی های نو دارد که تا مرحله فیلمنامه نیز پیش 
رفته است. بعد از مطالعه فیلمنامه به دلیل آنکه 
در فیلمنامه به موضوع انرژی های پاک و نو اشاره 
ش��ده بود، موافقت خود را برای کار در این پروژه 
اعلام کردم. به گزارش مهر، این کارگردان باسابقه 
افزود: فکر می کنم اس��تان کرمان می توانس��ت 
بهتری��ن گزینه برای مکان فیلمب��رداری »طعم 
ش��یرین خیال« باش��د، چرا که هم نور آفتاب و 
هم باد در این استان بسیار زیاد است. در نهایت 
باید بگویم »طعم ش��یرین خیال« حاصل علاقه 
شخصی عوامل این فیلم به طبیعت و علاقه مندی 
آنها به انرژی های نو بوده اس��ت و نمی توان آن را 
فیلمی سفارشی از سوی نهادی دیگر دانست. فکر 
می کنم در دل این فیلم یک نوستالژی وجود دارد 
که می تواند به خاطر فضای ش��اد و مفرحی که 
دارد و ب��ا توجه به اک��ران در  نوروز، حس خوبی 
را در مخاطب به وج��ود آورد. تبریزی ادامه داد: 
زمانی که کاراکتر گروس را می بینیم چنین حسی 
در آن وجود دارد، البته نه اینکه بخواهم شباهتی 
ایجاد کنم اما شبیه شخصیت اصلی فیلم »درسو 
اوزالا« کوروس��اوا اس��ت و من این فیلم را بسیار 

دوست دارم.

پخش پشت صحنه فیلم سینمایی 
»روباه« از تلویزیون

مس��تند »بازی روباه« با نگاه��ی به مراحل 
ساخت و پشت صحنه فیلم س��ینمایی »روباه« 
آخرین اثر سینمایی بهروز افخمی از شبکه مستند 
سیما پخش می شود. به گزارش تسنیم، »بازی 
روباه« سعی دارد ضمن نمایش پشت صحنه این 
فیلم سینمایی که هم اکنون بر پرده سینما قرار 
دارد به مباحثی همچون نقش پروپاگاندای رژیم 
صهیونیستی در رسانه های مختلف جهان علیه 
ایران و نقش فیلمس��ازان کشورمان در قبال آن 
بپردازد. فیلم سینمایی »روباه« یازدهمین ساخته 
بهروز افخمی از ۲۰ اس��فند ماه به س��رگروهی 
س��ینما فرهنگ اکران ش��ده است. افخمی بعد 
از فیلم »روز ش��یطان« و گذش��ت ۲۱ سال، با 
فیلم »روباه« به ژانر جاسوس��ی بازگشته است. 
»بازی روباه« امروز ساعت ۲۲:۳۰ و به مدت ۳۰ 
دقیقه از شبکه مستند سیما پخش خواهد شد و 
پنجشنبه ۲7 فروردین ماه ساعت ۱۱:۳۰ صبح و 
همچنین جمعه ۲8 فروردین ماه ساعت ۱۳:۳۰ 

تکرار خواهد شد.

خاطراتی از تفحص شهدا 
در »آسمان زیر خاک«

نش��ر یازهرا)س( کتاب دیگ��ری از حمید 
داوودآبادی منتش��ر کرده اس��ت ک��ه این اثر 
درباره خاطراتی از تفحص شهداست. به گزارش 
تسنیم، نشر یازهرا)س(، در ادامه فعالیت های 
خود در تروی��ج فرهنگ دفاع مقدس، اقدام به 
انتش��ار کتابی از خاطرات تفحص پیکر مطهر 
ش��هدا کرد. »آس��مان زیر خ��اک« خاطرات 
برگزی��ده از کتاب تفحص اس��ت که پیش از 
این به قلم حمید داوودآبادی منتش��ر ش��ده 
ب��ود. تصاویر رنگی و بکر مرتبط با خاطرات، از 
جمله ویژگی های این کتاب است. داوودآبادی 
پیش تر در کتاب »تفحص« طی تحقیق میدانی 
در مناط��ق عملیات��ی تفح��ص و گفت وگو با 
پیشکسوتان تفحص و جست وجوی پیکر مطهر 
شهدا به پرسش هایی همچون چگونه و چرا پیکر 
شهدا در مناطق جنگی باقی می ماندند؟ چگونه 
و به چه وسیله پیکر شهدا پس از سال ها، پیدا 
می شوند؟ چگونه استخوان های شهدای ایرانی 
و اجساد عراقی تفکیک می شوند؟ چگونه پس 
از سال ها، مکان دفن شهدا در مناطق عملیاتی 
شناس��ایی می ش��ود؟ چگونه و چرا نیروهای 
تفح��ص در عملیات کش��ف ش��هدا، خود به 

شهادت می رسیدند؟ و... پاسخ داده است.

»هنر اسلامی و زبان بیان«
 به چاپ دوم رسید

چاپ دوم کتاب »هنر اسلامی و زبان بیان« با 
ترجمه مسعود رجب نیا از سوی انتشارات سروش 
راهی کتاب فروش��ی ها ش��د. به گزارش فارس، 
کتاب »هنر اسلامی و زبان بیان« تألیف تیتوس 
بورکهارت با ترجمه مس��عود رجب نیا از س��وی 
انتشارات س��روش برای دومین بار تجدید چاپ 
شد. به گزارش فارس، بورکهارت نویسنده کتاب 
»هنر اسلامی و زبان بیان« به همه این جنبه ها 
و نیز گوش��ه های دیگر هنر اسلامی توجه کرده 
و نیز کوشیده اس��ت زوایایی از زندگی و جامعه 
اسلامی را در مکان ها و زمان های مختلف نمودار 
س��ازد. همچنین به مباحث کلامی و فلس��فی 
و عرفان��ی که در آن رش��ته ه��م تخصصی دارد 
پرداخته است. یکی از نکات قابل توجه این است 
که مترجم کتاب مذکور سعی کرده آیات قرآنی 
و حتی المق��دور احادیث را با اصل مطابقت داده 
و اصل آن را بی��ان کند و دیگر اینکه تاریخ های 
میلادی متن انگلیسی را با تاریخ هجری قمری 

برابر ساخته و به خوانندگان ارائه کرده است.

ابهام در زمان پخش سریال »شمعدونی«
مجموع��ه تلویزیون��ی »ش��معدونی« ب��ه 
کارگردانی »س��روش صحت« در حالی مراحل 
پس از تولید را س��پری می کند که هنوز زمان 
پخش آن مشخص نشده است. به گزارش فارس، 
در روزهای پایانی سال گذشته محسن چگینی، 
تهیه کننده سریال ش��معدونی شبکه ۳ سیما 
اعلام کرده بود »ش��معدونی« نخستین سریال 
شبکه ۳ سیما در سال 94 است که پخش آن در 
بهار 94 آغاز می شود که این مساله تا به حال به 
تعویق افتاده است. سریال شمعدونی هم اکنون 
در مرحله مونتاژ و صداگذاری قرار دارد و در ۵۳ 
قسمت 4۵ دقیقه ای به طور شبانه از این شبکه 
پخش خواهد شد. بنا براین گزارش، شمعدونی 
داس��تان ۲ خانواده اس��ت که عطا و هوش��نگ 
سرپرستی آن را برعهده دارند. عطا فرزندی دارد 
که برای او بس��یار عزیز و دوست داشتنی است 
اما او کودکی کنجکاو است و بنیان قصه هم بر 

درگیری عطا با فرزند خود استوار است.

گروه فرهنگ و هنر: وقتی فیلم روباه را دیدم از جلال 
فاطمی وحش�ت کردم. خیلی نقش تروریست به او 
می آمد. خونس�رد و آرام. بیشتر مرا یاد تروریست 
فیلم »شغال« )The Jackal( از مایکل کاتن جونز با 
هنرنمایی بروس ویلیس می انداخت. تروریست آرام 
و خونسردی که آرام، آدم می کشد. به همین بهانه با 
جلال فاطمی به گفت وگو نشستیم. در این گفت وگو 
بحث هایی درباره س�اخت فیلم سهراب سپهری با 
فاطمی مطرح می شود. شایان ذکر است که فاطمی 

خواهرزاده سهراب سپهری  است . 

 انتظار داش�تیم که ش�ما بع�د از فیل�م فانتزی و 
کودک پسند نخودی، فعالیت در کسوت کارگردانی 
را ادامه بدهید و الان بخشی از سوال مخاطبان این 
است که شما در»خسته نباش�ید« به عنوان بازیگر 
درخشیدید و اصلا مشخص نبود که ایرانی هستید. 
الان ب�ا روب�اه به جری�ان بازیگری بازگش�تید. چرا 

فیلمسازی را ادامه ندادید؟ 
خیلی مشتاق فیلمس��ازی هستم یعنی بیشتر 
خ��ودم را س��ازنده می دانم ت��ا بازیگ��ر، منتها اگر 
شرایطش مهیا باشد. بگذار من یک درددلی با شما 
بکنم، ببین! شرایط به گونه ای است که شما هرچقدر 
بی حاش��یه تر و کنارتر باش��ید و پش��ت آن نیمچه 
استعدادی که دارید پنهان شوید، بدتر اصلا شما را 

تحویل نمی گیرند.
 چه کسی تحویل نمی گیرد؟

فکر می کنم یک سیس��تم اس��ت، یک خانواده. 
خانواده ای که متأس��فانه پدر و م��ادر بین فرزندان 
تبعیض قائل می شوند. کسانی هستند که حرفشان 
ب��رد دارد، به خاط��ر ارتباط و رواب��ط عمومی خوب 
جری��ان اصلی س��ینما را در دس��ت گرفته اند. فکر 
می کن��م گاهی اوقات مس��ؤولان خوب نمی بینند، 
اکثر این فیل��م اولی ها که ناگهان در میدان منفجر 
می ش��وند، به خاطر کارهایش��ان اس��ت یا به خاطر 
هنرشان؟! واقعا توجه به آنها به خاطر هنرشان است؟ 

واقعا حس می کنم درباره من خیلی تبعیض شد. 
 در خانواده سینما؟

قطعا. برای اینکه از همان ابتدا که به ایران آمدم 
خیلی تلاش کردم وارد عرصه س��ینما شوم ولی به 
دلایلی همیش��ه یک خاله زنک بازی ها و یک پشت 
سرگویی هایی بوده است، انگار شرایطی باید باشد که 
عده ای نفع ببرند و عده ای هم فیلم نس��ازند. کمتر 
اتفاق می افتد که کس��ی به خاطر کیفیت فیلمنامه 
یا مهارت ش��خص به او اعتماد کند. کار اصلی من، 
تبلیغات اس��ت ولی همیش��ه کمی درباره س��ینما 
کنجکاوم! با اینکه مثلا در کارم تایید می ش��وم اما 
وقتی به جاهای جدی می رس��د ناگهان احس��اس 
می کنم ع��ده ای تلاش می کنند ت��ا مثلا من فیلم 

نسازم.
 ش�اید استارت خوبی نداش�تید چون از سینمای 
مهجور ک�ودک کارت�ان را آغاز کردی�د، بهتر نبود 
می رفتید س�راغ فیلم های انتلکتوئ�ل و فیلم های 

شبه روشنفکری و روشنفکری؟
ب��ه هر حال س��اخت فیلم در ح��وزه فانتزی و 
کودک جنم می خواهد. باید این جنم را داشته باشید 
تا در این مسیر قدم بردارید. خیلی از فیلمسازها از 
سینمای کودک شروع کردند چون ما در جامعه ای 
زندگی می کنیم که فیلم کودک بویژه در سینمای 
م��ا، بی ضرر ترین ابزار اس��ت. در واقع ابزاری اس��ت 
برای بیان دغدغه ها و خیلی زیر ذره بین نقد و انتقاد 
قرار نمی گیرید. من خودم هم در تبلیغات، خیلی با 

کودک کار کرده ام. 
 در آمریکا هم کلیپ س�ازها و کسانی که کارهای 
تبلیغات�ی می س�ازند، زود ب�ه عرصه فیلمس�ازی 

می رسند.
بله! در آنجا هم مثال های خیلی مطرحی وجود 

دارد مثل ریدلی اسکات. 
 دیوید فینچر.

بله! اص��لا همین دیوید لینچ خودمان، س��وای 
کار نقاشی، کار تبلیغاتی هم انجام می داده است. به 
هر حال یک میدانی اس��ت که وارد آن می شوید و 
رسیدن به آن راحت تر است، یعنی شانس تان برای 
رفتن به سمت سینما بالاتر است اگر ابتدا در تبلیغات 
پا بگذارید ولی افرادی هس��تند که تبلیغات را ترک 
نمی کنند چون آنقدر کار حرفه ای و پیچیده ای است 
که می روند به س��مت بهترین ش��دن در تبلیغات. 
یعن��ی اصلا علاقه به س��ینما و آن رش��ته ندارند و 
در تبلیغات باقی می مانند. بعضی ها هم نه، خس��ته 
می ش��وند و می روند به سمت فیلم بلند و داستانی. 
ولی هر ش��خصی باید آن استعداد را داشته باشد تا 
برود، اینطور نیس��ت که من بخواهم فیلم جدی و 
اجتماعی بس��ازم بدون آنکه بک گراند و تخیل لازم 

را داشته باشم. 
 ولی جریان اصلی س�ینمای م�ا، اصلا توجهی به 

س�ینمای کودک ندارد. فیلم شما هم با مشقت و تا 
حدی با رایزنی های خانم طائرپور اکران شد.

بله!
 فک�ر می کنم اگر ایش�ان تهیه کننده نبودند اصلا 

امکان نمایش آن وجود نداشت.
۵ س��ال دوندگی کردم تا تهیه کننده پیدا کنم 
ام��ا هیچکس جلو نمی آمد تا اینک��ه خانم طائرپور 
اعلام آمادگی کرد. او بک گراند س��ینمای کودک و 
نوجوان را داش��ت و به یک داس��تان مشابه این هم 
فکر می کرد که می گفت وقتی فیلمنامه مرا خواند، 
خ��ودش هم ای��ده ای درباره نخودی داش��ت اما به 
صورت داستان های قدیمی که در فیلم منعکس شد. 
فیلمنامه اثر چون مدرن بود و یک نخودی امروزی 
بود، خانم طائرپور خوش��ش آمد و با پشتکاری که 

ماشاءالله دارد، فیلم را جلو برد. 
 یک مجادله س�ینمایی میان ش�ما وآقای قوی تن 
وجود دارد درباره س�اخت فیلمی درباره دایی شما! 
ایش�ان خیلی به دایی بزرگوار ش�ما شباهت دارند. 
ایش�ان می خواهند خودشان فیلم سهراب سپهری 
را بس�ازند با تلقی خودش�ان. به هر حال این پروژه 
سهراب س�پهری را چه کسی خواهد ساخت؟ شما 

یا ایشان؟
دلیلی ندارد که درباره سهراب سپهری فقط یک 
فیلم ساخته ش��ود. می تواند هزار نوع پروژه درباره 
س��هراب سپهری انجام شود. ما نباید انتظار داشته 
باشیم مثلا طی صدسال آینده، فقط یک فیلم جامع 
درباره سهراب سپهری ساخته شود. یک فیلم ممکن 
است درباره یکی از ویژگی های خاص سپهری باشد 
و ی��ک فیلم دیگ��ر درباره مثلا ی��ک مقطع خاص 

دیگری از زندگی او باشد. یک 
فیلم مثلا به صورت بیوگرافیک 
باشد از شروع تا پایان بنابراین 
من بشدت استقبال می کنم که 
شخص دیگری بیاید و درباره 
ش��خصیت و آث��ار دایی عزیز 
بنده چیزی ببیند و احس��اس 
کن��د که به درد یک س��ناریو 
می خ��ورد. من بش��دت از این 
قضیه استقبال می کنم. منتها 
این اس��تقبال من، یک شرط 
دارد و آن این اس��ت که واقعا 

برود تحقیقات درستی انجام بدهد و این شخص را 
بشناسد یعنی از روی کتاب کافی نیست. 

 حتی از روی اشعار نمی توان ایشان را شناخت. 
حتی از روی اش��عار، صرفا، نمی توان ایش��ان را 
ش��ناخت. الحمدلله بازماندگان ایشان هستند که 
خاطرات زیادی دارند و معاش��رت هایی با ایش��ان 
داش��ته اند. مثلا خود من. من تا ۱6 س��الگی ایران 
ب��ودم و هر هفته، یا منزل م��ا یا منزل خاله بزرگم 
یا منزل مادربزرگم جمع می ش��دیم و س��هراب را 
می دیدیم. سالی دو ماه هم سفر می رفتیم، کاشان، 
کوهن��وردی و بیابانگردی. خیل��ی از چیزها را در 
آنجاها س��هراب به ما ک��ه خواهرزاده هایش بودیم 
نش��ان می داد. خب! ممکن است در خیلی از موارد 
نگاه های من با فیلمس��ازان دیگری که می خواهند 
درباره س��هراب سپهری فیلم بس��ازند، فرق داشته 
باشد ولی بشدت اس��تقبال می کنم و باید ساخته 
شود. منتها خواهشم این است که تحقیقات جامعی 
بکنند و این ش��خصیت را بشناس��ند قبل از اینکه 
بخواهن��د او را به تصویر بکش��ند. فکر می کنم در 
این صورت کار، محکم تر می ش��ود یعنی حالا با هر 

تخیلی هم می خواهند می توانند این فیلم را بسازند 
اما اگر تحقیقات بیشتری بکنند، فیلمشان قوی تر 

خواهد بود. 
 خودت�ان س�ناریویی درباره س�هراب س�پهری 

نوشته اید؟ 
بله! من حدود 6-۵ س��ال تحقیق می کردم. پای 
صحبت ه��ای خیل��ی از افراد مث��لا مرحوم عموی 
س��هراب س��پهری که تا ۱۰۳ سالگی هم عمر کرد 
نشستم. فیلم هایی از دخترخاله ها و پسرخاله هایش 
گرفتیم، سوای خواهرهای خود سهراب از جمله مادر 
خودم، یعنی در حقیقت مبنای ۵۰-4۰ درصد از این 
فیلم را من قبلا به صورت مستند تهیه کرده ام و این 

در واقع بهانه ای شد که بروم سراغ فیلم سینمایی. 
 فکر می کنم برای این کار از آقای قوی تن استفاده 

کنید. 
ما خیلی فکر کردیم اما فیلم من تا حدی متفاوت 
اس��ت از این نظر که ۳ مقطع تاریخی در آن وجود 
دارد؛ ابتدا ۱۰ س��الگی سهراب، اولین باری که یک 
پرنده می کش��د و زار زار می زن��د زیر گریه و خیلی 
احس��اس پش��یمانی می کند و قول می دهد تا آخر 
عمر، زندگی اش را وقف پرنده ها بکند. تا ۱6 سالگی 
که فکر می کند آموزش در کاشان کفاف آن قدرت 
مکاش��فاتش را نمی دهد بنابراین به تهران می رود. 
چیزی که پسرها می توانستند انجام دهند و دخترها 
نمی توانستند چون دخترها باید تا ۱6 و ۱7 سالگی 
ازدواج می کردند، و آخرین پرواز س��پهری. در واقع 
این فیلم درباره مهاجرت یک پرنده است از وقتی که 
با این کانس��پت پرنده و احترام به موجود زنده آشنا 
می ش��ود تا رفتن او به تهران که برود به ژاپن و اروپا 
و سهراب سپهری بشود تا سفر 
آخرتش که پرواز ابدی او است. 
این تم فیلم است. اسم فیلم هم 

»پرنده« است. 
 چ�ه ش�د ک�ه ب�رای ادام�ه 

تحصیل به آمریکا رفتید؟
در ابتدا که به دبیرس��تان 
رش��ته های  در  و  می رفت��م 
عموم��ی هنر مش��غول بودم، 
طراحی،  مجسمه سازی،  مثل 
نقاش��ی. بع��د یک اس��تادی 
داشتیم که وقتی به او می گفتم 
به فیلم علاقه دارم، به من می گفت تو که نقاشی ات 
خوب اس��ت و ب��ه فیلم هم که علاق��ه داری، چرا 
انیمیش��ن نمی خوانی؟ با خودم گفتم این هم فکر 
بدی نیس��ت. یکی از این دفترهای خط خطی ام را 
به مدرس��ه والت دیزنی فرستادم به اسم کالیفرنیا 
اینستیتو دات تی آرتز، انستیتوی هنرهای کالیفرنیا 
که مدرک لیس��انس و فوق لیس��انس می دهد و با 
س��رمایه والت دیزنی راه انداخته ش��ده است. یک 
مدرسه هنری است که معلمان خیلی گردن کلفتی 
هم دارد که یکی از آنها الکساندر مکندریک معروف 
بود که »بوی خ��وش موفقیت«، »بادهای بلند در 
جامائی��کا« و فیلم »م��ردی در لباس س��پید« با 
هنرنمایی الک گینس را ساخت. یکی از فیلم های 
قدیم��ی ایلینگ اس��تودیو بود بع��د از جنگ دوم 
جهانی. دیزنی می خواست سنگ تمام بگذارد برای 
اینکه مدرسه معتبر و خوبی داشته باشد، فقط هم 
رشته های هنری داشت از نقاشی، موسیقی، تئاتر 
و فیلم گرفته تا انیمیش��ن که من برای انیمیشن 
رفته بودم. در همان سال اولی که رفتم، تیم برتون 
در مدرس��ه ما بود، منتها این بش��ر آنق��در انرژی 

فوق العاده ای داشت که فکر می کرد یک انستیتو یا 
یک ارگان فرهنگی مثل مدرسه ما کفاف انرژی او را 
نمی دهد و بعد از یک سال رفت. منتها ما آن زمان او 
را نمی شناختیم. مثل هیپی ها می آمد و در دپارتمان 
انیمیش��ن و کارتونش را می ساخت و از این قبیل 
کارها انجام می داد یا مثلا دان چیدل همکلاسی ما 
بود. بعد کم کم که تحولات سیاسی ایران در ۱۳۵7 
در حال ش��کل گیری بود، من آنقدر فکرم متوجه 
ایران بود و به تحولات سیاسی ایران فکر می کردم 
که همیش��ه رئال فکر می کردم و سوژه هایم در آن 
زمان همیشه سیاسی بود. همیش��ه درباره تانک، 
صلح، دیکتاتور و این قبیل مس��ائل بود، منتها بعد 
رشته ام را عوض کردم یعنی بعد از اینکه انقلاب شد 

دیگر تصمیم گرفتم رشته سینما بروم. 
 در آن تحولات سال 57 ایران نیامدید؟

وقتی انقلاب شد، همان تابستان، آمدم ایران. دو 
ماهی بودم و مثل همه جمعیت ایران خوشحال بودم. 
بالاخره وقتی مردم کلاهشان را هوا می انداختند ما 
هم خوش��حال بودیم و دو ماهی ایران بودم و دوباره 

برگشتم آمریکا و دیگر نیامدم تا ۱6 سال بعد. 
 آنجا که بودید می دانستید در ایران بعد از انقلاب 
ه�م فیلم تولی�د می ش�ود؟ دیدگاه تان نس�بت به 

سینمای ایران چگونه بود؟ 
واقعا تش��نه دیدن فیلم های ایرانی بودم. اولین 
اتفاق فرهنگی برای ما ایرانی های مقیم آمریکا این 
بود که فیلم های ایرانی را جمع کرده بودند و یکجا 
نمایش می دادند که خیلی هیجان انگیز بود. در نتیجه 
من با سینمای ایران آشنا شدم و فهمیدم که چنین 
فیلمس��ازانی هم در ایران داریم. این قضیه تا حدی 
باعث ش��د من برای آمدن به ایران برنامه ریزی کنم 
چون فکر کردم که جای خیلی مناس��بی اس��ت و 
می توان کارهایی انجام داد بویژه برای من که یکسری 
تجاربی هم اندوخته بودم در هالیوود و دستیاری ها و 
فیلم های کوتاه ساختن و تبلیغات و...  بنابراین گفتم 

شاید بد نباشد که بیایم ایران.
 حالا با این ش�رایط وضعیت س�ینمای ایران مورد 
پسند امثال من نیست، خود شما چه تحلیلی از این 

شرایط دارید؟
ش��ما و بهروز و خود من، همه طرفدار سینمای 
قصه گو و قهرمان محوری شبیه فیلم های آمریکایی 
هستیم یعنی من اینگونه تربیت شده ام که سینما 
را در چارچوب مرس��وم هالی��وودی می بینم. برای 
اینکه فکر می کنم نفوذ س��ینما تا دورترین مناطق 
جنگل های آمازون و دهکده های ویتنام ممکن شده 
اس��ت. من تجربه کرده ام مثلا در آمازون رفته ام در 
یک دهکده خیلی کوچکی، خانه ای را دیدم که یک 
تخته س��یاه روی آن گذاشته بودند و نوشته بودند 
امشب »پارک ژوراسیک«. یک پروژکتوری داشتند 
و بلیتی می فروختند، می خواهم بگویم ساخت این 
فیلم ها کار آسانی نیست که شما بتوانید با یک دنیا 
ارتباط برقرار کنید. راس��تش س��ینما با مخاطبش 
معنی پیدا می کند. ف��ارغ از اینها می دانم دل پری 
از فیلم ه��ای ایران��ی داری؟ در روباه هم بهروز برای 
قلقل��ک دادن این تخیل یک ب��رادر چهارمی برای 
نتانیاهو تراشیده است. برای اینکه ضربش هم بیشتر 
بش��ود و به نوعی سیاسی تر بشود. فکر می کنم اگر 
مخاطب��ان فیلم را ندیده قضاوت نکنند این فیلم با 
مخاطب انبوهی مواجه خواهد شد. روباه قبل از اینکه 
یک فیلم سیاسی باشد اثری فوق العاده سرگرم کننده 
است. خدا کند مخاطبان بدون هیچ قضاوتی بروند و 

این فیلم را ببینند.  

اخبار
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گفت وگو با جلال فاطمی، کارگردان سینما و بازیگر فیلم »روباه«

تبعیض قائل شدند!

کس�انی هستند که حرفش�ان برد 
دارد، به خاطر ارتباط و روابط عمومی 
خ�وب جری�ان اصلی س�ینما را در 
دست گرفته اند. از همان ابتدا که به 
ای�ران آمدم خیلی تلاش کردم وارد 
عرصه سینما ش�وم ولی به دلایلی 
همیشه یک خاله زنک بازی ها و یک 
پش�ت س�رگویی هایی بوده است، 
انگار شرایطی باید باشد که عده ای 

نفع ببرند و عده ای هم فیلم نسازند
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